

There is a general awareness, however, that improvement will depend on relations between the two levels of government.

26. The subsidiary agreement on agriculture has produced positive results in many regions.<sup>1</sup> However, the land redevelopment provisions have not solved the problems of regional disparities. DREE activities in agriculture must therefore be given a greater emphasis. The Eastern Townships hope that DREE will extend its land drainage program so that they may benefit by it.<sup>2</sup> Several witnesses believed that the agricultural field must be examined as a whole, with consideration being given to the production, storage, processing and marketing stages.<sup>3</sup> In order to accelerate these procedures, witnesses appeared to prefer unilateral action by DREE. According to proposals put forth to do so, it was suggested that agreements be concluded directly with producers and producer cooperatives.<sup>4</sup>

27. Several comments were made on forestry and DREE's participation through the subsidiary agreement on forestry development. Witnesses favoured the introduction of a new five-year program for private forests utilization.<sup>1</sup> An increase in assistance for the upkeep of forest roads was also suggested.<sup>2</sup> However, the two specific activities should be quickly implemented. First, reforestation must be dramatically increased particularly where operators must carry out clear felling.<sup>3</sup> Second, the fight against the spruce budworm must be stepped up. This plot is endangering many forests and could harm the profitability of all forest-related industries.<sup>4</sup> In the processing field, the sawn timber industry needs to be rationalized to a degree. One witness, who was strongly supported by a member of the Sub-committee, suggested that, together with producers, DREE reorganize the sawn timber industry so as to regroup several small firms. This action could be as broad in scope as that undertaken in the pulp and paper industry, where results appear extremely satisfactory.<sup>5</sup>

28. The subsidiary agreement on mineral development expired in 1979. However, two witnesses appeared before the Sub-committee to propose the creation of a new program. First, this program could assist in starting small mining operations on small mineral deposits. Private businessmen would be interested in cooperating with the federal government in this area.<sup>1</sup> Second, exploration of the Labrador fault should receive governmental assistance. With regard to this second project, one witness stated that since mining operations are strongly influenced by economic conditions, government intervention should provide some guarantee of stability for the mining industry.<sup>2</sup> It was also noted that mining firms have played a large role in regional development and, therefore, deserve DREE's support.<sup>3</sup>

#### FOOTNOTES

These footnotes indicate the sources of the comments and observations contained in Appendix A. The sources follow the

général, il se dégage un sentiment d'insatisfaction sur les principales orientations de cette entente auxiliaire. On demeure cependant conscient qu'une amélioration dépendra des relations entre les deux niveaux de gouvernement.

26. L'entente auxiliaire dans le domaine agricole a donné des résultats positifs pour bon nombre de régions.<sup>1</sup> Toutefois, le volet sur le réaménagement foncier n'a pu résoudre les problèmes des disparités dans le domaine agricole. La région de l'Estrie souhaite que le MEER étende son programme d'assainissement des sols afin qu'elle puisse en bénéficier.<sup>2</sup> Pour plusieurs témoins, il faut examiner le domaine agricole dans son ensemble, c'est-à-dire en tenant compte des étapes de production, d'entreposage, de transformation et de mise en marché.<sup>3</sup> Afin d'accélérer les procédures, l'on semble favoriser des actions unilatérales de la part du MEER. Pour ce faire, l'on propose de conclure des ententes directement avec des producteurs ou avec des coopératives de producteurs.<sup>4</sup>

27. Le domaine forestier et la participation du MEER via l'entente auxiliaire sur le développement forestier ont fait l'objet de quelques commentaires. L'on favorise l'introduction d'un nouveau programme quinquennal ayant pour objet la mise en valeur de la forêt privée.<sup>1</sup> En outre, l'on suggère d'accentuer l'aide à l'entretien des routes forestières.<sup>2</sup> Toutefois, deux activités particulières devraient être rapidement mis en oeuvre. Premièrement, il faut augmenter drastiquement les travaux de sylviculture, surtout lorsque les exploitants doivent réaliser des coupes à blanc.<sup>3</sup> Deuxièmement, il faut intensifier la lutte contre la tordeuse des bourgeons de l'épinette. Ce fléau met en danger de nombreux boisés et la rentabilité de toute l'industrie reliée au domaine forestier pourrait être diminuée.<sup>4</sup> Dans le domaine de la transformation, l'industrie du bois de sciage requiert une certaine rationalisation. Un témoin, appuyé fortement par un membre du Sous-comité, suggère au MEER de procéder conjointement avec les producteurs, à une réorganisation de l'industrie du bois de sciage devant conduire à un regroupement de plusieurs petites firmes. Cette intervention pourrait avoir la même portée que celle entreprise dans le domaine des pâtes et papier, ou semble-t-il les résultats sont très satisfaisants.<sup>5</sup>

28. L'entente auxiliaire sur le développement minéral a pris fin en 1979. Néanmoins, deux témoins ont comparu devant le Sous-comité afin de proposer la mise en oeuvre d'un nouveau programme. D'une part, ce programme pourrait aider à la mise en exploitation de petits dépôts miniers, pour lesquels des entrepreneurs privés seraient intéressés à oeuvrer conjointement avec le gouvernement fédéral.<sup>1</sup> D'autre part, l'exploration de la fosse du Labrador pourrait faire l'objet d'une aide gouvernementale. Pour ce dernier projet, un témoin a fait savoir que l'exploitation minière était fortement sujette aux aléas de la conjoncture, et que l'intervention du gouvernement pourrait servir à assurer une certaine stabilité dans l'industrie minière.<sup>2</sup> On a également fait remarquer que les entreprises minières ont largement participé à l'aménagement du territoire et en cela, elles doivent être appuyées par le MEER.<sup>3</sup>

#### NOTES

Les notes indiquent les sources des commentaires et observations contenus dans l'annexe A. Les sources suivent l'ordre des